
 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 22. december 2016 stillet følgende 

spørgsmål nr. 323 (Alm. del) til sundhedsministeren, som hermed besvares.  Spørgs-

målet er stillet efter ønske fra Yildiz Akdogan (S). 

 

Spørgsmål nr. 323:  
”Ministeren bedes oplyse, om udfordringerne med tilstrækkelig behandlingen 
af psykiatriske patienter, som er beskrevet i artiklen "Tikkende bomber går frit 
rundt" bragt i BT den 16. december 2016 har medført en stigning i antallet 

af kriminelle handlinger begået af personer med psykisk sygdom?” 

 

Svar: 

Til besvarelsen af spørgsmålet har Sundheds- og Ældreministeriet indhentet bidrag 

fra Justitsministeriet, som oplyser: 

 

”Justitsministeriet kan til brug for besvarelsen af spørgsmålet oplyse følgende: 

 

Justitsministeriet har ikke grundlag for generelt at udtale sig om, hvorvidt der er sket 

en stigning i antallet af strafbare handlinger begået af psykisk syge personer, eller om 

der er en sammenhæng mellem behandlingen af psykiatriske patienter i det offentli-

ge behandlingssystem og antallet af strafbare handlinger begået af denne person-

gruppe. 

 

Det kan dog oplyses, at der over en årrække er sket en stigning i antallet af idømte 

foranstaltninger efter straffelovens § 68 og § 69 til personer, som på gerningstids-

punktet var sindssyge, mentalt retarderede eller i en tilstand betinget af mangelfuld 

udvikling, svækkelse eller forstyrrelse af de psykiske funktioner. De foranstaltninger, 

der kan idømmes efter straffelovens § 68, kan både bestå af anbringelse i hospital el-

ler institution, men kan også være mindre indgribende, såsom tilsyn eller afvæn-

ningsbehandling. De mindre indgribende foranstaltninger skal anvendes, hvis det fin-

des at være tilstrækkeligt. 

 

Det fremgår af rapporten ”Nye foranstaltningsdomme i 2015”, udarbejdet af Justits-

ministeriets Forskningskontor, at der i 2001 blev afsagt 362 domme, hvor der blev 

idømt foranstaltninger efter straffelovens § 68 og § 69, mens antallet af foranstalt-

ningsdomme var steget til 842 i 2015. Det fremgår videre, at antallet af foranstalt-

ningsdomme har været nogenlunde stabilt siden 2012. 

 

I rapporten ”Udviklingen i domme til foranstaltning”, udarbejdet af Justitsministeriets 

Forskningskontor i 2014, belyses, hvilke forhold der har haft betydning for stigningen 

i antallet af foranstaltningsdomme i perioden fra 1981 til 2012. Undersøgelsen peger 

på, at væksten i antallet af foranstaltninger primært beror på flere sager vedrørende 

vold, herunder især flere sager vedrørende vold eller trusler mod offentligt ansatte. 
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Side 2 

Det bemærkes herudover, at en tværministeriel ekspertgruppe i 2015 udarbejdede 

rapporten ”Kortlægning af retspsykiatrien: Mulige årsager til udviklingen i antallet af 

retspsykiatriske patienter samt viden om indsatser for denne gruppe”. I rapporten 

konkluderes, at stigningen i antallet af foranstaltningsdomme skyldes flere forskellige 

faktorer, som hver især kan medvirke til at forklare stigningen. Der peges i rapporten 

bl.a. på, at der er sket en stigning i antallet af foranstaltningsdomme for mindre al-

vorlige personfarlige hændelser, herunder primært simpel vold eller vold og trusler 

mod offentligt ansatte. Herudover peges som en anden vigtig forklaringsfaktor på, at 

der er kommet større opmærksomhed på lovovertræderes mentale tilstand i forbin-

delse med behandlingen af straffesager.” 

 

Jeg henholder mig til ovenstående bidrag fra Justitsministeriet og vil afslutningsvis 

bemærke, at den tidligere Venstre regering i 2016 nedsatte en hurtigt arbejdende ar-

bejdsgruppe bestående af repræsentanter fra KL, Danske Regioner, Sundheds- og Æl-

dreministeriet, Børne- og Socialministeriet (tidl. Social- og Indenrigsministeriet), 

Justitsministeriet, Beskæftigelsesministeriet og Finansministeriet, der fik til opgave at 

belyse tiltag, der kan forebygge vold på botilbuddene. 

 

Med satspuljepartiernes delaftale om en handlingsplan til forebyggelse af vold på bo-

tilbud er der fra i år afsat 400,8 mio. kr., der – bl.a. via oprettelsen af specialiserede 

socialpsykiatriske afdelinger - er målrettet en gruppe af særligt udsatte patienter med 

svære psykiske lidelser, udadreagerende adfærd, gentagne indlæggelser, afbrudte 

behandlingsforløb og ofte misbrug og/eller dom til behandling. 

 

Formålet med de specialiserede socialpsykiatriske afdelinger er gennem en intensiv 

og helhedsorienteret behandlings- og rehabiliteringsindsats at stabilisere patientens 

helbred og dermed bl.a. forebygge vold. 

 

 

 

Med venlig hilsen 
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